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گروه اقتصاد ـ روزهای پایانی هفتۀ گذشته 
بیش از هر زمان دیگری از فرش کرمان سخن 
گفته شد. بهانۀ آن، برگزاری نخستین جشنواره 

و نهمین نمایشگاه فرش در کرمان بود. 
با  بازرگانی  اتاق  همت  به  رویداد  دو  این 
رویکرد ایجاد راهکارهای جدید و تاثیرگذار در 
تولید، بازاریابی و فروش قالی کرمان و تجلیل 
از عوامل تولید چرخۀ فرش از یکم تا چهارم 

اسفندماه 1402 برگزار شدند.
رونمایی از آثار نفیس تولیدکنندگان فرش 
تولید،  آموزشی  کارگاه های  برگزاری  کرمان، 
طراحی، مرمت و رنگرزی و همچنین نشست 
و گفت وگوی تخصصی در خصوص قالی کرمان 
با حضور اساتید و ناشران فرش ایران از جمله 

برنامه های این رویداد بود.
در روز چهارشنبه، نمایشگاه فرش با حضور 
تولیدکنندگانی از استان ها و شهرهای کرمان، 
قم، تبریز، کاشان، نائین، یزد، بیجار و ترکمن 
در  داشتند  حضور  غرفه   50 از  بیش  در  که 
در  جنوب شرق  بین المللی  نمایشگاه    سایت 

کرمان افتتاح شد.
از  جمعی  رویدادها،  این  دوم  روز  در 
صاحب نظران این حوزه دور هم جمع شدند و 
با طرح اصلی ترین پرسش هایی که در خصوص 
فرش وجود دارد به بحث و تبادل نظر پرداختند. 
معاون  ـ  حسن زاده  امیر  برنامه،  این  در 
اقتصادی استاندار کرمان که از زمان حضورش 
فهرست  در  را  فرش  مسئولیت  این  در 
اولویت های خود قرار داده، بر تدوین نقشۀ راه 
فرش کرمان با محورهایی مشخص تاکید کرد 
و گفت: »این طور نباشد که پس از پایان این 
را رها  آینده مسائل فرش  تا سال  دو رویداد، 

کنیم«.
وی با بیان این که باید مشخص شود که 
نگاه هنری به فرش داشته باشیم یا صنعتی؟ 
که  داریم  زیادی  بافندگان  استان  »در  افزود: 
بسیاری از آن ها در شرایط بسیار نامناسبی در 
برق  نه  که  خانه هایی  در  تولید هستند،  حال 
وجود  آن ها  برای  مناسب  صندلی  حتی  نه  و 

ندارند و اکثریت هم بیمار هستند«.
به گزارش خبرنگار استقامت، وی ادامه داد: 
»اگر فرش صنعت است باید مکان بافت فرش و 
تولید آن طبق استانداردهایی مشخص باشد«.  
اظهاراتش  از  دیگری  بخش  در  حسن زاده 
فرش  از  کرمان  استاندار  حمایت  به  اشاره  با 
محترم  استاندار  قبل  سال  »از  داد:  توضیح 
دستور دادند که مشخص شود دربارۀ قالی چه 
باید کرد؟ در این خصوص نشست هایی برگزار 
به دست  اطلاعات  و حدود 50 صفحه  کردیم 
ما رسید. سپس، جلساتی با اتاق برگزار کردیم 
و پیشنهاد دادیم اتاق محور فعالیت ها در این 

خصوص باشد«.
داد:  ادامه  کرمان  استاندار  معاون 
»اظهارنظرات کارشناسی که جمع  آوری کرده 
بودیم را به اتاق ارائه کردیم و همین، خوراک 
خصوصی  بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای 
و جشنواره  نمایشگاه  برگزاری  آن  خروجی  و 
هفت  شاید شش،  که  این  بیان  با  وی  شد«. 
ماه فکر شد تا این رویداد برگزار شود، گفت: 
کار  یک  حاصل  جشنواره  و  نمایشگاه  »این 
تیمی بود«. حسن زاده افزود: »شش سال بود 
که نمایشگاه برگزار نشده بود، جشنوارۀ فرش 
هم نداشتیم و خوشبختانه امسال هر دو این 

رویدادها برگزار شد«.
و کاستی هایی در  این که کم  بیان  با  وی 
برگزاری این برنامه ها وجود داشته است، اظهار 
از  که  دارد  فرهنگ  یک  کرمان  »فرش  کرد: 
برای  است؛  رسیده  ما  به  گذشته  نسل های 
یادآوری این فرهنگ بود که جشنوارۀ فرش را 

برنامه ریزی و اجرا کردیم«.
واگذاری مدیریت فرش به میراث فرهنگی

سخنانش  از  دیگری  بخش  در  حسن زاده 
مسائل  حوزۀ  در  کرمان  استان  »در  گفت: 
اجتماعی و فرهنگی و اقتصادی با بررسی هایی 
کردیم مشخص شد مشکلات بیش تر ناشی از 
این بوده که کار تیمی یا گفتمان در آن حوزه 

وجود نداشته است و در هر زمینه ای که کار 
تیمی و گفت وگو داشتیم، دستاوردهای خوبی 

حاصل شده است«. 
وی همچنین بیان کرد: »شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی استان کرمان در سال 
گذشته و امسال در کشور رتبۀ اول را کسب 
کرده است«. وی افزود: »برای ما دولت و بخش 
خصوصی مطرح نیست بلکه با یک واژه به اسم 

اقتصاد روبرو هستیم«.
پنل های  در  که  آنچه  به  اشاره  با  وی 
گفت:  شد،  مطرح  نشست  این  تخصصی 
»خروجی این جلسه باید نقشه راه فرش باشد و 
چند محور دربارۀ آن مشخص شود و این طور 

نباشد کار را تا سال آینده رها کنیم«.
این  ما  کارشناسی  »نظر  افزود:  حسن زاده 
میراث فرهنگی  حوزۀ  در  باید  فرش  که  است 

مدیریت شود. در این خصوص به آقای مخبر 
درخواست  این  هم  ایشان  و  نوشته ایم  نامه 
استان کرمان را به وزارتخانه ارسال کرده اند تا 

دربارۀ آن نظر تخصصی داده شود«.
معاون استاندار کرمان با بیان این که باید 
به هویت فرهنگی  فرش بپردازیم، ادامه داد: 
»شرکت فرش کرمان یک بنای با قدمت بیش 
مانده  استفاده  بدون  که  است  سال   100 از 
است. شاید هفته ای یک بار در تهران به صورت 
حضوری یا از کرمان برای تعیین تکلیف این بنا 

پیگیری می کنم«.
وی ادامه داد: »دنبال مجوزی هستیم تا این 
ساختمان به بخش خصوصی واگذار و به محلی 
برای پاتوق فرش و گفت وگو دربارۀ آن باشد«.

وی اظهار کرد: »در خصوص بیمۀ قالی بافان 
پیشنهاد  و  داده ایم  انجام  پیگیری هایی  هم 
کرده ایم سهمیۀ بیمه تامین اجتماعی بافندگان 

در بودجۀ سال آینده افزایش یابد«.
بسیاری  سخت  شرایط  به  اشاره  با  وی 
که  کرد  تاکید  کرمان  استان  در  بافندگان  از 
باشد  به فرش هنری  نگاه  باید مشخص شود 

یا صنعتی؟ 
حسن زاده همچنین خاطرنشان کرد: »هر 
و  نیست  اقتصادی  نباشد  زنجیره  که  چیزی 
صادرات  و  فروش  تا  تولید  از  باید  هم  فرش 

به صورت یک زنجیره شود«.

آمادگی کرمان برای میزبانی از 
رویدادها  

اتاق  رئیس  ـ  طبیب زاده  مهدی  سید 
اتاق  کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی، 
کرمان نیز در این مراسم با یادآوری نقشی که 
فرش کرمان در توسعۀ کشور داشته، خطاب 
به صاحب نظران گفت: »اگر جایگاه فعلی فرش 
کرمان راضی کننده نیست ما را راهنمایی کنید 

دست  گذشته  افتخارات  به  دوباره  چطور  که 
یابیم؟«.

حضور  عدم  از  گلایه  با  سپس  وی 
به  استان  در  فرش  صنعت  دست اندرکاران 
ویژه مدیرکل صمت ادامه داد: »اتاق کرمان با 
تمامی توان و اراده پای کار هستیم تا با کمک 

صاحب نظران به افتخارات گذشته برگردیم«.
طبیب زاده با بیان اینکه شرایط تغییر کرده 
و در حوزۀ فرش به روش های جدید نیاز داریم، 
سازمان  و  استانداری  کمک  »با  کرد:  اظهار 
صمت و اتاق اصناف اقداماتی را در حوزۀ فرش 
فرش  جشنواره  امیدوارم  که  کرده ایم  شروع 

نقطۀ عطفی در این خصوص باشد«.
وی سپس اعلام کرد: »کرمان این پتانسیل 
رویدادهای  تمامی  برگزاری  مرکز  که  دارد  را 

مرتبط با فرش باشد«.

و  ملی  »نمایشگاه های  داد:  ادامه  وی 
خاص  رویدادهای  و  بین المللی  و  منطقه ای 
تجربیات  هم  تا  شود  برگزار  کرمان  در  فرش 
فعال تر  رقابت  صحنۀ  هم  و  می شود  منتقل 

شود«.

ضرورت راه اندازی موزه فرش 
هم  ما  که  این  بر  تاکید  با  طبیب زاده 
و  ملی  تخصصی  رویدادهای  می خواهیم 
بین المللی فرش در کرمان برگزار شود، گفت: 
»ایجاد موزه فرش در کرمان یک مطالبۀ جدی 
است تا آثار ارزشمندی که وجود دارد و برخی 
امانات  صندوق  در  برخی  و  خانه ها  در  آن  از 
بانک ها نگهداری می شود در معرض دید عموم 
قرار گیرد و مفسران قصه های آن را برای نسل 

جدید بگویند«.
آن  به  نگاه  که  فرش  »صنعت  افزود:  وی 
بیش تر اشتغال زا و اقتصادی است باید به یک 
هنر و افتخار تبدیل شود و اقتصاد آن طوری 
مواد  ارزان بودن  تعریف شود که دیگر دغدغۀ 
اولیه و نامرغوب بودن آن و کم بودن دستمزد 

هنرمندان بافنده را نداشته باشیم«.

اعلام آمادگی برای حمایت از فرش
بازرگانی  »اتاق  داد:  ادامه  طبیب زاده 
را  راه فرش  نقشۀ  و  و  حاضراست کمک کند 
تهیه کند و مشاور بگیرد تا معلوم شود که چه 
مسیری تعریف شود تا فرش کرمان که در حال 
دارد  استان  اقتصاد   در  کوچکی  سهم  حاضر 
به سهمی موثر تبدیل شود در عین حال که 
گذشته  جایگاه  و  می شود  بازیابی  آن  هویت 
هر  »ما  کرد:  اظهار  سپس  وی  برمی گردد«. 
انجام  را  باشد  نیاز  بخش خصوصی  در  کاری 
می دهیم. ما وامدار فرش کرمان هستیم. اتاق 
کرمان را فعالان صنعت فرش تشکیل دادند و 

طی سالیان متمادی خوش نامان فرش این نهاد 
را اداره کردند و ما موظفیم بهتر از گذشته در 
این زمینه عمل کنیم و هرنوع تلاش و فعالیت 
بهبود شرایط فرش لازم  برای  و همکاری که 

باشد را حاضریم انجام دهیم«.

هنر و اقتصاد با هم
رئیس اتاق کرمان سپس اظهار کرد: »لازم 
است اتاق فکری تشکیل دهیم و در سال آینده 
اندازه بگیریم که برای فرش چه اقداماتی انجام 

داده ایم«.
وی با اشاره به اظهارات یکی از متخصصان 
فرش بیان کرد: »این که گفته شد هنری بودن 
فرش منافاتی با اقتصادی بودن آن ندارد بسیار 
فرش حل شود  اقتصاد  اگر  است؛  توجه  قابل 
هنر آن هم تقویت می شود. هنر بدون اقتصاد 
و اقتصاد بدون هنر در فرش و سایر رشته های 

هنری کارساز نیست«.
به  را  فرش  اقتصاد  »باید  کرد:  تاکید  وی 
که  بزنیم  رقم  گونه ای  به  عوامل  همۀ  کمک 
دغدغۀ ارزان بودن دستمزد قالی بافی را نداشته 
باشیم و نگران نباشیم که به دلیل پایین بودن 
امداد  کمیته  کمک های  خاطر  به  و  دستمزد 

هنرمندان ما بافندگی را رها کنند«. 
باید  »حتما  گفت:  همچنین  طبیب زاده 
کمک کنیم که انجمن فرش در استان شکل 

گیرد«.

شکل گیری انجمن 
تولیدکنندگان فرش 

راه اندازی  برای  بار  »چندین  افزود:  وی 
انجمن تولیدکنندگان فرش اقدام کردیم ولی 
در  که  تجربه ای  به  توجه  با  نشدیم.  موفق 
می کنیم  پیشنهاد  دارد  وجود  دیگر  شهرهای 
به زودی جلسۀ هیات موسس تشکیل شود و 
درخواست تشکیل انجمن ارائه شود تا پس از 
تشکیل، سیاست گذار و مجری ارتقای جایگاه 

فرش کرمان شود«.
به  بنا  می دهیم  قول  »ما  کرد:  اظهار  وی 
وظیفه و تعهدی که نسبت به فرش داریم این 
انجمن را به عنوان یکی از تشکل های اصلی اتاق 

حمایت کنیم«. 
»وقتی  کرد:  خاطرنشان  عین حال  در  وی 
می توانیم قوی عمل کنیم که پشتوانۀ خانوادۀ 

فرش را داشته باشیم«. 
این  در  استقامت،  خبرنگار  گزارش  به 
اربابی،  بیژن  جمله  از  کارشناسانی  نشست 
تورج ژوله، مهدی کشاورزافشار، ایمان زکریای 
کرمانی، عقیل سیستانی، کامران حسین خانی 
و کاوه نویدی نیا حضور داشتند و به اظهارنظر و 
بررسی مسائل فرش ایران و کرمان پرداختند. 

به گزارش استقامت به نقل از روابط عمومی 
اتاق کرمان، در پایان این رویدادها، برترین های 
جشنواره قالی کرمان نیز معرفی و تجلیل شدند.  
در این راستا از شکرالله خواجه حسینی، محمد 
فرحبخش،  علی  یظهری،  محمود  ابوالهادی، 
علی  جعفری زاده،  رضا  میسرجانی،  رسول 
حسین جان  بلوردی،  ماشاءالله  امیرماهانی، 
محمدحسن  و  بقایی  محمدرضا  ابوالهادی، 
دباغیان به عنوان پیشکسوتان قالی تجلیل شد. 
جشنواره  در  آثار  داوری  از  پس  همچنین 
ابولهادی،  عباس  بقایی،  ابولهادی،  رضا  قالی، 
محمدعلی  ابولهادی،  حسین جان  یظهری، 
ابولهادی، ولی رشیدی، حسین وزیری، عباس 
محمودی،  نوحی،  زندی،  روح الهی،  شعاعی، 
به عنوان  نیز  مقیمی  و  روح الامینی  باقری، 
برگزیدگان اولین جشنواره قالی کرمان معرفی 
فرش های  بخش  در  برتر  رتبه های  شدند. 
حوزۀ عشایری و در رستۀ گلیم شیریکی پیچ 
سیرجان به محمدحسین محمودی و قدرت الله 
روح الامینی و در بخش فرش های برتر قدیمی 
دباغیان،  محمدحسین  به  هم  نوبافت  و 
رضا  ابوالهادی،  عباس  ابوالهادی،  حسین جان 
ابوالهادی و سعید نوحی رسید.  در پایان این 
قالی کرمان، سال  اعلام شد که هفتۀ  رویداد 

آینده در تهران برگزار می شود.

استاندار کرمان مطرح کرد؛
مشکل بیمۀ بافندگان فرش

 رفع شود
ـ  اقتصاد  گروه 
استاندار کرمان با تأکید 
دبیرخانه  راه اندازی  بر 
کرمان،  در  فرش  دائمی 
به  توجه  »با  گفت: 
در  فاخر  بسیار  آثار 
سایر  و  جشنواره  این 
استان،  ظرفیت های 
ضرورت دارد خانه فرش 

در کرمان راه اندازی شود«.
جشنواره  اولین  از  بازدید  در  فداکار  محمدمهدی 
فرش  تابلو  و  فرش  نمایشگاه  بزرگ ترین  و  قالی 
دائمی جنوب  نمایشگاه های  محل  در  ایران  دستباف 
و  شده  ملی  ثبت  راور  »فرش  افزود:  همچنین  شرق 

کمک خواهیم کرد ثبت جهانی شود«.
به گزارش روابط عمومی استانداری کرمان، وی در 
ادامه با اشاره به اینکه فرش قبل از اینکه یک کالای 
اقتصادی باشد، یک هنر است، بیان کرد: »در کرمان 
فرش دارای سابقۀ طولانی است که چند دهه مهجور 
ماند، اما هم اکنون برنامه ها و فعالیت های خوبی برای 

احیای فرش در حال انجام است«.
بازاریابی  موضوع  یادآور شد: »در  کرمان  استاندار 
انجام  قابل توجهی  فعالیت  استان و کشور،  فرش در 
برای فرش  تبلیغ لازم  لذا ضرورت دارد  نشده است، 

کرمان انجام شود«.
احیا  کرمان  فرش  موزه  اگر  اینکه  بیان  با  وی 
خاطرنشان  شد،  خواهد  ارزشمندی  مجموعۀ  شود، 
کرد: »بازار فروش فرش را نیز باید رونق داد و بستر 

اشتغالزایی آن را فراهم کرد«.
قدیمی  نقش  به  توجه  اینکه  به  اشاره  با  فداکار 
می تواند  رنگرزها  و  اولیه  مواد  تأمین  فرش، طراحی، 
بیمه  »به  گفت:  شود،  کرمان  فرش  احیا  موجب 
کرمان  فرش  بافت  مسئلۀ  اگر کمک شود،  بافندگان 

نیز حل خواهد شد«.
دائمی  »دبیرخانه  کرد:  اضافه  کرمان  استاندار 
فرش نیز باید در کرمان دایر شود، یکی از واحب ترین 
نمایشگاه های استان است چراکه در آن فرهنگ و هنر 

کرمان نهفته است«.
استاندار کرمان پس از بازدید از غرفه های نمایشگاه 
گفت: »با توجه به آثار بسیار فاخر در این جشنواره و 
سایر ظرفیت های استان، نیازمند راه اندازی خانه فرش 

هستیم«.

ضرورت تبلیغ برای فرش
اتاق کرمان، استاندار در  از روابط عمومی  به نقل 

آئین اختتامیۀ نمایشگاه فرش نیز شرکت کرد.
کالای  یک  اینکه  از  قبل  »فرش  گفت:  فداکار 
اقتصادی باشد، یک هنر و دارای سابقۀ طولانی است 

که در کرمان چند دهه مهجور مانده است«.
و  برنامه ها  حاضر  حال  در  اینکه  به  اشاره  با  وی 
انجام  حال  در  فرش  احیای  برای  خوبی  فعالیت های 
است، افزود: »برای بازاریابی فرش در استان و کشور، 
فعالیت قابل توجهی انجام نشده و ضرورت دارد تبلیغ 

لازم برای فرش کرمان صورت گیرد«.
وی اظهار کرد: »بازار فروش فرش را نیز باید رونق 

داد و بستر اشتغال زایی آن را فراهم کرد«.
وی همچنین گفت: »اگر به بیمه بافندگان کمک 
شود، مسئله بافت فرش کرمان نیز حل خواهد شد«.

استاندار کرمان با تاکید بر اینکه دبیرخانه دائمی 
فرش نیز باید در کرمان دایر شود، اظهار کرد: »فرش 
راور ثبت ملی شده و کمک خواهیم کرد ثبت جهانی 

شود«.

معرفی فرش کرمان به خارجی ها
معاون وزیر صمت نیز در اختتامیه اولین جشنواره 
و نهمین نمایشگاه قالی کرمان با تشکر از تلاش های 
گفت:  کرمان  فرش  احیای  برای  کرمان  استاندار 
محل  در  فرش  خانه  راه اندازی  برای  لازم  »کارهای 
نتیجه  به  ان شالله  و  انجام شده  کرمان  فرش  شرکت 

خواهد رسید«.
فرش  »جشنوارۀ  کرد:  اضافه  زین الدینی  مهدی 
تهران  در  شده  انجام  برنامه ریزی  طبق  نیز  کرمان 
کشورهای  سفرای  و  مردم  همۀ  تا  می شود  برگزار 

خارجی با هنر مردم کرمان بیشتر آشنا شوند«.

خبر

تکاپو برای نجات فرش کرمان
نخستین جشنواره و نهمین نمایشگاه قالی کرمان برگزار شد؛


